
 

سد کارده مشهد خشک شد
انتشار تصاویری از خشکی سد کارده در مشهد در فضای 
مجازی، در حالی مردم این شهرستان را نگرانِ تامین آب در 
روزهای آینده کرده، که فرماندار مشهد به خبرنگار تسنیم 
گفت: فعلا مشکلی برای تامین آب مصرفی وجود ندارد، اما 
مردم باید در مصرف آب صرفه جویی کنند.  برخلاف پیش بینی 
مدل های هواشناسی جهانی که خبر از یک پاییز پربارش و فراتر 
از نرمال در سال جاری در ایران می داد، تاکنون که دو ماه و نیم از 
فصل پاییز گذشته و فقط دو هفته از آن باقی مانده است، شاهد 
بارش چندانی در کشورمان نبوده ایم.  این شرایط در استان 
گرم و خشک و کم آب خراسان رضوی بحرانی و حادتر است و 
براساس آمارهای موجود، این استان در انتهای جدول بارندگی 
کشور قرار گرفته است. مشهد؛ مرکز خراسان رضوی هم بدترین 
وضعیت بارندگی در میان شهرها و مناطق این استان را به خود 
اختصاص داده است.  سد کارده که در شمال مشهد و در میان 
کوه های هزار مسجد و بینالود واقع شده، با 36 سال قدمت، یکی 
از منابع تأمین آب مشهد محسوب می شود. این سد که یکی 
از جاذبه های گردشگری این شهرستان هم به شمار می رود، 
اکنون تقریباً به طور کامل خشک شده است.  تسنیم می گوید 
که تلاشش برای گفت وگو با قائمی، مدیر بهره برداری و نگهداری 
از تأسیسات آبی شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی طی 
چند روز گذشته به نتیجه ای نرسید، اما فرماندار مشهد دراین 
خصوص گفت: دو سد کارده و طرق، آب مصرفی بخشی از شهر 
مشهد را تأمین می کنند که متأسفانه یکی از این دو سد یعنی 
کارده، کاملا خشک شده و در سد دیگر یعنی طرق، سطح آب 

بسیار پایین آمده و آب بسیاری کمی در آن باقی مانده است. 
 

جنگل های گیلان آتش گرفت
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی گیلان، حدود ۱۵ 
هکتار از عرصه های جنگلی آغوزبن را درگیر حریق دانست و 
عنوان کرد: آسیب جدی به درختان نرسیده است.  سرهنگ 
محمد قربانی لرد با اشاره به وزش باد گرم در ارتفاعات و دامنه ها 
و وقوع حریق در اراضی جنگلی شهرستان رودبار، اظهار کرد: 
آتش سوزی در سطح جنگل های منطقه آغوزبن از دوشنبه 
شب آغاز شده است.  او روز گذشته با بیان اینکه عملیات اطفای 
حریق همچنان ادامه دارد، افزود: به رغم حضور نیروهای 
حفاظتی در سطح منطقه و تلاش برای مهار آتش، شاهد 
تداوم آتش سوزی به دلیل وزش باد گرم هستیم. فرمانده یگان 
حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان حدود 
۱۵ هکتار از عرصه های مذکور را درگیر حریق دانست و عنوان 
کرد: آسیب جدی به درختان نرسیده و در حال اطفای آتش 
در سطح هستیم.  قربانی لرد، با بیان اینکه بیش از ۱۰۰ نفر 
نیروهای حفاظتی منابع طبیعی و محیط زیست و هلال احمر 
و آتش نشانی و بسیجی و مردمی در حال مهار آتش هستند، 
گفت: به دلیل صعب العبور بودن مسیر، امکان تردد خودرو 
وجود ندارد و لذا نیروها با استفاده از تجهیزات انفرادی همچون 
بیل و چنگک و آتش کوب و کوله آبپاش و... اقدام به اطفای 

حریق می کنند. 

 
نمک دریاچه مهارلو غیربهداشتی است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی 
شیراز گفت: نمک های موجود در بازار استان فارس که از 
دریاچه مهارلو تهیه شده اند، نه تنها باکیفیت و مناسب 
نیست، بلکه ۱۰۰درصد آلوده و غیربهداشتی است.  وحید 
حسینی در نشست خبری با اصحاب رسانه با موضوع پویش 
سلامت، در پاسخ به پرسش خبرنگاران درخصوص کیفیت 
نمک مصرفی موجود در بازار و فروشگاه های استان به ویژه 
نمک دریاچه مهارلو گفت: نمک دریاچه مهارلو اصلا بهداشتی 
نبوده و استفاده از آن به هیچ عنوان قابل قبول نیست و 
توصیه نمی شود.  او افزود: در سال های اخیر افرادی قصد 
سرمایه گذاری در این دریاچه با عناوین زیبایی مانند تولید 
بومی، اشتغالی محلی و... را داشتند، اما مجموعه دانشگاه علوم 
پزشکی با همکاری استانداری فارس اجازه بهره برداری از این 
دریاچه را صادر نکرده و نمی کند.  رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشتی درمانی شیراز با تاکید بر اینکه نمک 
دریاچه مهارلو ۱۰۰ درصد آلوده است، گفت: این دریاچه محل 
تجمع فاضلاب و مجموع ضایعات و پساب های غیربهداشتی 
است، به همین دلیل اجازه ندادیم و نمی دهیم که نمکی از این 
دریاچه استخراج شود.  او تاکید کرد که تنها نمک مورد تایید 
مجموعه علوم پزشکی، نمک های موجود در بازار با بسته بندی 

قابل تایید وزارت بهداشت و دارای سیب سلامت است. 

زندگی دشوار
شرایط زندگی واقعا سخت و دشوار شده است. به عنوان 
حقوق بگیر جامعه در پرداخت به موقع اجاره خانه، پرداخت 
ودیعه آن و خرید مایحتاج ضروری ناتوان شده ام. لطفا افرادی 
که در راس امور هستند من را راهنمایی کنند که با این حقوق 

ماهانه چگونه زندگی کنم؟
اسلامی از تهران

مهریه
محاسبه مهریه به قیمت روز برای برخی دچار مشکل شده 
و از سوی دیگر بعضا باعث سوءاستفاده نیز می شود، اگر در 
این مسئله تجدیدنظر شود به نظرم در کاهش میزان طلاق 

هم موثر است. 
یک شهروند از تهران

تشکر
از دست اندرکاران روزنامه وزین آرمان به خاطر انعکاس 
نقطه نظرات هموطنان در ستون الو آرمان سپاسگزاری 
می کنم و امیدوارم مسئولان هم در پاسخگویی به مطالب 

مردم تلاش کنند. 
صمدی از تهران 

آرمان ملی: روز گذشته و در شرایطی که جامعه ایران بنا به 
دلایلی نسبت به حضور اتباع افغان در کشور حساسیت بیشتری 
پیدا کرده اند و البته دو فقره قتل توسط اتباع  در روزهای اخیر 
بر آتش این حساسیت دمید، وزیر کشور که برای سخنرانی به 
دانشگاه شهید چمران اهواز رفته بود، در میان صحبت های 
حاشیه روز دانشجو و موارد دیگری نظیر مبارزه با جریان های 
فساد در کشور به بحث اتباع، این موضوع روز هم اشاره کرد 
و گفت که با حکومت طالبان صحبت کرده و گفته اتباع باید 
برگردند. هر زمانی که در ایران صحبت از اتباع می شود می توان 
یقین حاصل کرد که مراد، افغان های مقیم ایرانند چراکه به غیر 
از آن ها که حالا دیگر شمارشان در برخی محلات از ایرانی ها 

هم بیشتر است. 
به هر صورت احمد وحیدی ادامه داده که »طالبان از ما برای 
این استرداد فرصت خواسته« از طرفی راجع به ساماندهی اتباع 

با ایجاد سازمان ملی مهاجرین هم صحبت به میان آورده. 
وزیر کشور در این صحبت ها از افغان ستیزی هم انتقاد کرده 
و گفته: درگیری بین ایرانی ها و افغانستانی هاست که این مورد 
پذیرش ما نیست و دشمن به دنبال افغان ستیزی و درگیری بین 

ایرانی ها و افغانستانی هاست. 
صحبت در مورد اتباع افغان و آمار و ارقام ارائه شده در این 
زمینه و احساس خطر نسبت به وجود امنیت و نیز اشتغال 
اتباع و بیکاری ایرانی ها، از سوی مسئولان بالارتبه، نمایندگان 
مجلس و غیره بوده و وزیر کشور هم همزمان بر رسیدگی به 
وضعیت موجود تاکید داشته است. در روزهای اخیر هم اخباری 
از ممنوعیت ورود اتباع افاغنه به ۱6 استان کشور منتشر و 
همچنین گفته شد کارفرمایان متخلف و بی تعهد که اقدام به 

بکارگیری اتباع کنند، دستگیر می شوند. 
اما ریشه این حضور پر شمار اتباع افغان در کشور ما چیست؟ 
وزیر کشور این را به انساندوستی ایرانی ها ارتباط داده که با 
آغوش باز اتباع را پذیرفتند. وحیدی بار هم تاکید کرده که 

اتباع نیز به صورت موقت اینجا هستند و وقتی بستر آماده شد 
باید به کشور خود بازگردند. در ادامه به اتفاقات اخیر نگاهی 
می اندازیم، نیم نگاهی هم داریم به سیاست های حاکم بر جامعه 
که زمینه ساز ورود بی رویه اتباع و همچنین کار و فعالیت آنها در 
ایران بوده است و بی شک اگر محدودیت های مطمئنی در این 
زمینه وجود داشت هیچ گاه ظرفیت حضور این افراد در ایران تا 

این حد به اشباع نمی رسید. 
روز گذشته فرمانده انتظامی هرمزگان از دستگیری ۸ تبعه 
خارجی خبر داد که در یکی از پارک های بندرعباس پسر 
نوجوان ایرانی را کشته و گوشی تلفن گران قیمت او را سرقت 

کرده بودند. 
همشهری آنلاین نوشت که در تحقیقات میدانی مشخص شد 
تعدادی تبعه خارجی با چند نوجوان ایرانی درگیر شده و در این 
درگیری یک نوجوان ایرانی در اثر ضربات چاقو مجروح و ضاربان 
از محل متواری و فرد مجروح نیز به بیمارستان منتقل شده ولی 
به علت شدت خونریزی در بیمارستان فوت کرده است. سردار 
علی اکبر جاویدان فرمانده انتظامی هرمزگان گفت: در پی اعلام 
خبر درگیری جمعی منجر به قتل از طریق مرکز فوریت های 
پلیسی ۱۱۰ در یکی از پارک های شهرستان بندرعباس، 

بلافاصله پیگیری موضوع در دستور کار قرار گرفت. 
 او ادامه داد: کارآگاهان جرایم جنایی پلیس آگاهی استان 
با تشکیل اکیپی به محل حادثه در پارک شهید دباغیان اعزام 
شدند که در تحقیقات میدانی صورت گرفته مشخص شد 
تعدادی تبعه خارجی با چند نوجوان ایرانی درگیر شده و در این 
درگیری یک نوجوان ایرانی در اثر ضربات چاقو مجروح و ضاربان 
از محل متواری و فرد مجروح نیز به بیمارستان منتقل شده ولی 

به علت شدت خونریزی در بیمارستان فوت کرده است. 
 فرمانده انتظامی هرمزگان گفت: با تلاش مأموران ۲ مظنون 
که تبعه خارجی بودند و سابقه پرسه زنی مداوم و مصرف مواد 
مخدر در پارک داشتند، دستگیر شدند و تحت بازجویی قرار 

گرفتند که با بهره گیری از شیوه های پلیسی 6 نفر دیگر از 
متهمان که در درگیری حضور داشتند شناسایی و دستگیر 

شدند. 
 جاویدان افزود: متهمان دستگیر شده در بازجویی های فنی 
به شرکت در نزاع دسته جمعی و درگیری با مقتول اعتراف 
کردند و در بازرسی از مخفیگاه متهمان یک دستگاه گوشی 
تلفن همراه آیفون مقتول که در زمان درگیری از وی سرقت 
شده بود کشف شد. با اقدامات گسترده فنی و اطلاعاتی، از بین 
متهمان قاتل اصلی که با ضربات چاقو اقدام به قتل مقتول کرده 
بود نیز شناسایی شد و در تحقیقات به عمل آمده به جرم خود 

اعتراف کرد. 
 اما این حادثه در حالی رخ داده که پنجشنبه شب هفته 
گذشته نیز یک جوان ایرانی در خیابان خرمشهر میبد یزد از 
سوی چند تبعه بیگانه به قتل رسید. سردار عباسعلی بهدانی فرد 
فرمانده انتظامی استان یزد گفته بود متهم اصلی که در یکی از 
محلات شهر یزد مخفی شده بود در کمتر از ۱۵ ساعت شناسایی 

و در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر شد. 
علی اکبر عزیزی معاون سیاسی امنیتی استاندار یزد نیز در 
این باره گفته بود به دنبال قتل این جوان میبدی، عده ای از مردم 
شهرستان با حضور در محل نماز جمعه، دستگیری و مجازت 

قاتل را خواستار شدند. 
اعتمادآنلاین در گفت وگویی از عموی مقتول علت حادثه را 
پرسیده و او گفته: ما اصلا نمی دانیم این افراد چرا به امیررضا و 
دوستش حمله کردند. ما شنیدیم متهمان برای این دو شاخ و 
شانه کشیدند. خلاصه متهمان با این دو نفر درگیر می شوند و 
یکی از آنها با چاقو یک ضربه به قلب برادرزاده ام می زند. بعد هم به 
دوست امیررضا حمله و با چاقو به کلیه و ریه او ضربه وارد می کند. 
دوست امیررضا هم وضعیت جسمانی اش وخیم است. حتی 
شنیدیم پزشکان نتوانستند او را عمل کنند. او در حال حاضردر 

بیمارستان فرخی یزد است. 
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محیط زیست و استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

وزیر کشور از گفت وگو با حکومت طالبان خبر داد؛ 

آیااتباعبهخانههایشانبرمیگردند؟

 عدم تاثیر طرح ترافیک 
بر آلایندگی هوا

رئیس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به 
این که سوزاندن مازوت با توجه به نزدیکی البرز 
به تهران می تواند در آلایندگی تهران تاثیرگذار 
باشد، گفت: امیدواریم امسال در نیروگاه البرز 
مازوت سوزانده نشود. مهدی چمران پیش از 
آغاز یکصدونودوهشتمین جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران در 
تشریح دستور جلسه دیروز شورا گفت: در ابتدا 
نطق پیش از دستور یکی از اعضای شورا قرائت 
خواهد شد و بعد از آن گزارش صورت های مالی 
توسط خزانه دار ارائه خواهد شد. همچنین 
گزارش های تفصیلی تبصره های برنامه و بودجه 
نیز در جلسه دیروز شورای شهر تهران قرائت 
شد.او درباره طرح ترافیک جدید شهر تهران و 
بررسی آن در شورا نیز تصریح کرد: هنوز این 
لایحه به شورا نیامده بی تردید باید شهرداری 
به موقع این لایحه را ارسال کند اما فکر نمی کنم 
طرح ترافیک جدید بر آلایندگی هوای تهران 

تاثیر بسزایی داشته باشد.

 
ارتباط هوای آلوده 

با سرطان ریه
بیماری های  مدیریت  دفتر  مدیرکل 
غیرواگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه از سال 
قبل سازمان بهداشت جهانی از »آلودگی هوا« 
به عنوان عامل خطر پنجم بروز بیماری های 
غیرواگیر از جمله سرطان ها یاد کرده است، 
گفت: میزان مرگ های ناشی از آلودگی هوا قابل 
توجه است که باید به آن توجه شود. اعتماد بیان 
کرد: میزان مرگ های ناشی از آلودگی هوا قابل 
توجه است که باید به آن توجه شود؛ چراکه 
در بروز سرطان هم اثرگذار است. به دنبال 
انجام مطالعه ای از سوی وزارت بهداشت در 
سال ۱۴۰۰ تحت عنوان »کمی سازی اثرات 
بهداشتی و اقتصادی منتسب به آلاینده ذرات 
معلق PM ۲.۵ در ۲۷ شهر کشور« مشخص 
شده است که میانگین تعداد مرگ کل منتسب 
 PM۲.۵ به مواجهه طولانی مدت با ذرات معلق
در بزرگسالان بالاتر از 3۰ سال در ۲۷ شهر 
کشور، ۲۰ هزار و ۸3۷ نفر بوده است.بر این 
اساس مشخص شده است که بروز بیماری های 
مزمن انسداد ریوی)COPD(، سرطان ریه، 
بیماری های ایسکمیک قلبی و سکته مغزی بی 

ارتباط با آلودگی هوا نیست.
در این میان، میانگین تعداد مرگ در سال 
۱۴۰۰ به علت سرطان ریه در بزرگسالان بالاتر 
از 3۰ سال در مجموع ۲۷ شهر مورد مطالعه به 
طور میانگین ۵۱3 نفر بوده است که هزینه های 
مرتبط با مرگ ومیر ناشی از سرطان ریه در 
این سال ۲۰۱ میلیون دلار تخمین زده شده و 
میزان خسارت اقتصادی مرگ و میرهای ناشی 
از سرطان ریه منتسب به آلودگی هوا به نحو 

چشمگیری بیشتر از پنج سال قبل بوده است.

 
افزایش مرده زایی

 به دلیل آلودگی هوا 
جماران نوشت: یک فعال محیط زیست: 
قربانیان آلودگی هوا در سال به بیش از ۵۰ 
هزار نفر رسیده است. محمد درویش گفت: 
متأسفانه اعلام شده که هر سال هشت درصد 
مرده زایی جنین به دلیل آلودگی هوا در ایران 
اتفاق می افتد. او بیان کرد: اینها آمار مستقیم و 
رسمی است که سازمان حفاظت محیط زیست 
و وزارت بهداشت اعلام کرده اند و به نظرم بسیار 
خوشبینانه است و آمار واقعی شاید از این هم 
بالاتر باشد. مرکز پژوهش های مجلس اخیرا 
اعلام کرد که سالانه کشور بیش از ۹ میلیارد 
دلار از محل آلودگی هوا خسارت می خورد؛ 
یعنی بیش از دو برابر بودجه وزارت آموزش و 

پرورش به عنوان بزرگترین وزارتخانه کشور.

17 هزار میلیارد تومان 
در شهرداری تهران گم شد 

یک عضو شورای شهر تهران می گوید 
سرنوشت ۱۷ هزار میلیاردتومان از پول های 
شهرداری تهران نامشخص است.  به گزارش 
انتخاب، احمد صادقی در جلسه شورا در 
جریان بررسی گزارش حساب درآمد و هزینه 
شهرداری تهران از ابتدای سال تا پایان مهر سال 
جاری با بیان اینکه باید راستی آزمایی در برخی 
ردیف های درآمدی صورت بگیرد، گفت در 
جدول درآمد هزینه سال گذشته که در سامانه 
شفافیت موجود هست درآمد سال ۱۴۰۱ برابر 
6۷ همت نقد، دو همت غیر نقد و ۱۱ همت نیز 
غیر نقد و غیر قابل تخصیص بوده که در مجموع 
۸۰ همت در سامانه شفافیت گزارش شده 
است. او افزود: مطابق همین گزارش مصارف 
بودجه که در سامانه شفافیت درج شده حدودا 
۴۹.۴ همت بوده که با جمع مصارف غیر نقد 
به ۵۲.۵ دهم همت هزینه درج شده. با مقایسه 
این دو جدول نشان می دهیم که نزدیک ۱۷ 
همت در هیچ محلی هزینه نشده که با ۱۱ 
همت غیر قابل نقد و غیر قابل تخصیص به  ۲۸ 
همت می  رسد و سوالی که مطرح می شود این 
است که ۱۷ همت کجاست؟ چرا در سامانه 
شفافیت درج نشده؟ صادقی گفت: سوال ما 
این است که این درآمد کجاست؟ اگر مخارج 
خارج از چارچوب وجود داشته باید گزارش آن 

باید به شورا ارائه شود.

 ۱۴۰۲ /۸ پیرو درج مطلبی در تاریخ ۷/
تحت عنوان »صبح بخیر آقای مراد صحرایی« 
جوابیه ای از سوی وزارت آموزش وپرورش 

ارسال شده است که عینا درج می گردد: 
بررسی وضعیت نیروی انسانی و نیازسنجی 
آن، همه ساله در حوزه های آموزشی براساس 
شاخص های نسبت دانش آموز به گروه معلم 
و نسبت دانش آموز مشمول به کارکنان 
تخصصی )موضوع نامه شماره ۱۷۷۰۱۰ مورخ 
۱3۹۷/۰۴/۱3 سازمان اداری و استخدامی 
کشور( و در حوزه پرورشی براساس قانون 
احیای معاونت پرورشی و تربیت بدنی در 
وزارت آموزش و پرورش مصوب سال ۱3۸۵ 
هیات وزیران محاسبه می شود. براین اساس؛ 
هر سال قراردادی با عنوان تفاهم نامه توسعه 
سنواتی نیروی انسانی با ادارات کل آموزش 
و پرورش منعقد می شود که در آن نیاز به 
گروه معلم براساس شاخص های مذکور و 
برنامه هفتگی آموزشی مصوب شورای عالی 
آموزش و پرورش محاسبه و براساس نیروی 
انسانی شاغل و تأثیر پرسنل خروجی )از 
جمله بازنشستگی، تقلیل ساعت آموزشی، 
تقلیل ساعت جانبازان و ایثارگران و معلولین 
)از جمله  انسانی ورودی  نیروی  و   ).. و.
فارغ التحصیلان دانشگاه فرهنگیان، جذب 
آزمون استخدامی ماده ۲۸ و سرباز معلم و...( 
وضعیت کمبود و مازاد نیروی انسانی تعیین 
می گردد. که با عنایت به موارد ذکر شده برای 
سال تحصیلی ۱۴۰3-۱۴۰۲ میزان ۱6۲۷۷۴ 

نفر کمبود محاسبه گردیده است. 
همچنین با در نظر گرفتن تعداد دانش آموزان 
ورودی و همسو با سیاست های معاونان محترم 
آموزش و همچنین آمایش سرزمینی استان، 
تعداد کلاس مورد نیاز در هر استان پیش 
بینی می شود. این پیش بینی با هدف نیل به 
شاخص های مصوب از سوی سازمان اداری 
استخدامی کشور و بهبود کیفیت آموزشی 
و براساس شرایط حاکم بر استان و با در نظر 
گرفتن وضعیت نیروی انسانی، فضای فیزیکی 
موجود و... صورت می پذیرد. لازم به ذکر است بر 
اساس مصوبه ماده واحده جذب )۸33( اولویت 

اصلی جذب و تأمین نیروی انسانی از طریق 
دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهیدرجایی 
است، لیکن به دلیل کمبود امکانات و تجهیزات 
مورد نیاز در دانشگاه های مزبور بخشی از نیاز 
نیروی انسانی علاوه بر شیوه فوق الذکر از 
طریق برگزاری آزمون استخدامی دستگاه های 
اجرایی )جذب ماده ۲۸( تأمین می گردد. 
همچنین در صورت صدور مجوز و تأمین اعتبار 

باقی نیاز از طریق: 
  استفاده از ظرفیت غیرموظف شاغلین 

 جذب سرباز معلم و طلاب وظیفه 
 به کارگیری بازنشستگان موضوع تبصره ۲ 
قانون منع به کارگیری بازنشستگان با موافقت 

سران قوا 
 تدریس موظف عوامل اجرائی 

 استفاده از دانشجویان دانشگاه فرهنگیان 
ورودی سال ۱3۹۹ 

 به کارگیری خرید خدمات آموزشی 
تامین می گردد که برخی از آن ها مانند 
تدریس عوامل اجرائی، از نظر کیفیت بخشی 
به آموزش و پرورش به هیچ عنوان مورد تایید 
متخصصین امر نیست. از آن گذشته به دلیل 
سیاست های انقباضی سازمان امور اداری و 
استخدامی، برخی مدارس مختلط در سطح 
کشور وجود دارد که در شان نظام نبوده و 
مورد تایید نیستند. همچنین جهت استفاده 
مکاتبه ای  بازنشسته  پرسنل  ظرفیت  از 
با امضای مقام عالی وزارت جهت استمرار 
مجوز بکارگیری تمام وقت در مقطع ابتدایی 
و ۱6 ساعت در سایر دوره های تحصیلی انجام 
پذیرفته است که منجر به دریافت مجوز به 
کارگیری بازنشستگان به صورت ۲۴ ساعت 
در هفته در کلیه دوره های تحصیلی گردیده 
است. همچنین مطابق مفاد مندرج در بند۲۱ 
راهکارهای تأمین و به کارگیری نیروی انسانی 

)بخش چهارم شیوه نامه ساماندهی نیروی 
انسانی سال تحصیلی جاری(، مدیران کل 
ادارات آموزش و پرورش استان ها می توانند 
از دانشجو معلمان سال سوم و چهارم دانشگاه 
فرهنگیان و دانشگاه تربیت دبیری شهید 
رجایی به صورت غیرموظف در شهر محل 
تحصیل خود با تایید دانشگاه مبنی بر عدم 
ایجاد اخلال در تحصیل آنها و با رعایت سایر 
ضوابط و مقررات بهره برداری نمایند. شایان 
ذکر است وزارت آموزش و پرورش به منظور 
جبران کمبود نیروی انسانی مورد نیاز ذکر 
شده و به استناد ماده )۴۱( قانون الحاقی 
برخی از مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت )۲( مصوب ۱3۹3/۱۲/۴ مجلس 
شورای اسلامی، با هدف پوشش حداکثری 
دانش آموزان لازم التعلیم می تواند اقدام به 
بکارگیری نیروهای خرید خدمات آموزشی از 
مراکز و مؤسسات غیردولتی به عنوان یکی از 
روش های تامین نیروی انسانی نماید، با عنایت 
به سیاست های جذب نیروی انسانی و مفاد 
مندرج در مجوز استخدام دستگاه های اجرایی 
به شماره ۹۹66۵ مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰3 سازمان 
اداری و استخدامی به کارگیری نیروی خرید 
خدمات آموزشی و قرداد کار معین جدید در 
سال تحصیلی ۱۴۰3-۱۴۰۲ مقدور نبوده و 
مطابق بخشنامه شماره ۷۰۰/۱3۹6۹۵ مورخ 
۱۴۰۲/۰۷/۰۱ به کارگیری نیروهای خرید 
خدمات آموزشی شاغل در سنوات گذشته که 
شایستگی های عمومی و حرفه ای آنان احراز 
گردیده است صرفاً در استان هایی که کمبود 
نیروی انسانی آن پس از اقدام حداکثری تامین 
نیرو برابر مفاد مندرج در شیوه نامه ساماندهی 
نیروی انسانی سال ۱۴۰3-۱۴۰۲ مرتفع نشده 
است، در سقف سهمیه سال تحصیلی گذشته 
امکان پذیر است.. متذکر می گردد در بند)-۲ 

-3 الف( ماده3 )فرآیندها و ساز و کار اجرایی( 
شیوه نامه اجرایی خرید خدمات آموزشی سال 
تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ به مدیران کل ادارات 
آموزش و پرورش استان ها تکلیف گردیده 
به منظورتحقق عدالت آموزشی و اجتناب از 
تحمیل محرومیت مضاعف به دانش آموزان 
مشمول طرح استفاده از نیروهای خرید خدمات 
آموزشی به طور متمرکز در یک مدرسه دولتی 
جایز نیست و ساماندهی و توزیع اینگونه نیروها 
متناسب با نیاز همه مدارس دولتی و در تکمیل 
کادر مجرب آموزشی آن مدارس صورت پذیرد. 
لازم به ذکر است در راستای اجرای منویات 
مقام معظم رهبری و سیاست های وزارت 
متبوع، امکان تشکیل و استمرار مدارس و 
کلاس های کمتر از ۵ نفر دانش آموز در مناطق 
کمتر توسعه یافته، محروم و نقاط مرزی با 
صرفه جویی در مناطق پر تراکم شهری میسور 
بوده که این امرسبب جلوگیری از ترک تحصیل 
و پوشش حداکثری دانش آموزان لازم تعلیم 
در به خصوص در مناطق محروم، کم برخوردار 
و مرزی گردیده است. لازم به ذکر است با 
عنایت به اهمیت کیفیت آموزشی و توجه ویژه 
به کلاس های چند پایه در مناطق روستایی 
و دور افتاده به منظور فراهم آوردن امکان 
تحصیل دانش آموزان محروم و اجرای طرح 
روستا مرکزی و تخصیص ساعت غیرموظف 
به معلمان به منظور ارتقای کیفیت آموزشی 
از سیاست گذاری های این وزارت در سال 
تحصیلی ۱۴۰3-۱۴۰۲ است. همچنین به 
منظور رعایت عدالت آموزشی و در راستای 
توجه به مدارس عادی دولتی و ارتقای کیفیت 
آموزشی این مدارس از جمله راهکارهای 
پیشنهادی شیوه نامه ساماندهی نیروی انسانی 
در سال تحصیلی ۱۴۰3-۱۴۰۲ آن است که 
به گونه ای برنامه ریزی گردد تا نیمی از ساعات 
تدریس دبیران مدارس استعدادهای درخشان، 
نمونه دولتی، شاهد و... در مدارس دولتی 
عادی ساماندهی شود که امکان تحقق ان در 
زیر سامانه مدیریت منابع انسانی نیز فراهم 

گردیده است. 
رئیس مرکز- نامدار صداقت

 استفاده از نیروهای خرید خدمت 
به طور متمرکز جایز نیست

جوابیه 

احمد وحیدی: اتباع نیز به صورت موقت اینجا هستند و وقتی بستر آماده 
شد باید به کشور خود بازگردند


